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Innledning 

 

Manndalen Jeger- og Fiskerforening, MJFF, er av rettighetshaverne valgt som organ for 

forvaltning av fisket i Manndals-elva. På bakgrunn av dette ønsker foreningen blant annet å 

jobbe for å gjenåpne en del av det gamle elveløpet på strekningen fra Øverfossen til Banol 

bru der det er mulig, når det er tatt hensyn til oversvømmelser og flomskader. Befaringen 

torsdag 27mai foregikk i strålende sol og målet vårt for dagen var å gå gjennom de ulike 

tiltakene som er foreslått i forprosjektet som er utarbeidet av Manndalen Jeger og 

fiskerforening. 

Manndalen Jeger og Fiskeforening MJFF, er glad for at det ble gjennomført befaring av elva 

slik at de kan få fortgang i tiltaksplanen/forprosjektet som de håper skal danne et godt 

grunnlag for søknad om midler i tråd med de tiltakene som allerede ligger inne i 

vannforvaltningsplanen.  

Manndalselva i sin helhet er en elv hvor det foregår noe fiske og som har svært godt 

potensiale til å bli en levende elv med høstbart overskudd. Ikke minst en mulighet til å gi 

sjørøya som virkelig sliter i nord en mulighet til å øke bestanden. En fungerende elv som får 

ut sitt potensiale vil ha store positive virkninger for friluftsliv, bestandsmål (laks, sjøørret og 



røye!) og landskap. Tiltakslista strekker seg over tre ulike vannforekomster (ID), og det er 

grunn til å tro at tiltakene vil samvirke og forsterke/forringe hverandre alt etter hvor godt man 

lykkes med tiltakene som er planlagt- et godt kunnskapsgrunnlag vil kvalitetssikre slik at 

tiltakene får den ønskede virkning. Vi mener derfor at en tiltaksliste som ivaretar hele 

vassdraget der man unngår tiltak som kan virke negativt innad i elva er å foretrekke, spesielt 

for å få unngå tiltak man senere må rette opp igjen. 

Elva trenger flere tiltak for å fungere optimalt der utbedring av laksetrapp, overvåking/telling 

av laks (lakselus), biotopforbedring, restaurering, fjerning av vandringshindre og 

kunnskapsinnhenting for de viktige bekkeløpene i øvre del av elva og kunnskap/kartlegging 

med råd for tiltakene som helhet. 

Den 27.05.2021 var altså kommunen, vannkoordinator, FNF Troms v/ Naturvernforbundet 

Troms (rådgiver med elverestaureringskompetanse), fylkessekretær i NJFF-Troms og FNF 

Troms sin koordinator på befaring sammen med Geir Arne Evanger- nestleder i Manndalen 

Jeger og Fisk. Vi tilbrakte nærmere fem timer langs elva og fikk en god innføring i de 

foreslåtte tiltakene- samtidig som vi fikk diskutert også andre mulige tiltak som kunne være 

gunstige. Denne dagen så vi også eksempel på problemene med tørrlagte bekkeløp der yngel 

«fanges». Faktisk «reddet» en i følget en sjø-ørret-yngel fra en inntørket dam og fikk den over 

i et mer vannrikt område. Alle som var til stede på befaringen ser det som veldig positivt om 

denne elva kan få gjennomført de nødvendige tiltak og få opp bestandene av anadromfisk- 

både laks, sjø-ørret og sjø-røye. Etter det vi er kjent med er det økonomiske virkemidler som 

er foreslått og vi håper at med godt samarbeid skal det være mulig å realisere gode tiltak for 

denne elva.  

Dette er et spennende prosjekt, med Manndalen Jeger og Fiskerforening som en kunnskapsrik 

og engasjert forening som allerede har utarbeidet et forprosjekt med forslag til tiltak. 

Representant fra MJFF tok oss med og viste oss lokalitetene til forprosjektet.  

 

 

 

 

 



 

 

Befaringen tok sted flere plasser i elva, og startet øverst ved Banol bru og jobbet seg nedover 

elva:  

1. Stopp; Banol Bru (Punkt 1) 
  

MJFF ønsker blant annet å jobbe for å gjenåpne en del 

av de gamle elveløpene fra Banol bru og ned til 

Øverfossen. Elvestrekket ovenfor Banol bru har bedre 

forhold og MJFF ønsker å få fisken til å gå lengre opp i 

disse områdene, men det krever at det gjøres tiltak i den 

kanaliserte delen fra Banol Bru og ned til Øverfossen. 

Det er et prioritert område hvor omtrent 80% er sterkt 

berørt av kanalisering, spesielt de første 3 km i luftlinje 

fra Banol bru og ned til Kjerringdalsbrua er sterkt 

prioritert da dette området er veldig kanalisert (figur 1)   Figur 1. Kart over punktene 1-4. Start Banol Bru 

I MJFF sitt forsprosjekt står det «MJFF ønsker at NVE på best mulig måte skal prøve å 

gjenskape gyteområder for artene som naturlig befinner seg i vassdraget ved at deler av 

tidligere elveløp gjenåpnes helt eller delvis..Det bør bygges flere terskler og kunstige øyer for 

å senke hastigheten på vannet og dermed danne flere gyte og beiteområder..» 

 

Figur 2. Ovenfor Banol bru. Bedre forhold i øvre del.                                    Figur 3. Nedfor Banol bru, sterkt kanalisert. 

 



 

2. Stopp; «Kjerringdalsbrua»  (Punkt 2, 3, og 4) 

 

Her er det et påstartet arbeid med å gjenåpne tidligere elveløp og bekker, arbeidet har stoppet 

grunnet behov for bedre avklaring for de som har interesser i området. Planen var å åpne for 

gjennomstrømming fra hovedelva (punkt 1), til Aitegállunjárga og Aitegállusuolu, med utløp 

til hovedelva (punkt 2).  

Det er også ønske om å modifisere innløp ved punkt 3 og utløp ved punkt 4 (figur 6 og 7), slik 

at fisk kan gå inn og ut av dette vannsystemet via dammen (figur 5).                                    

                                                                  Figur 4. Viser start med å gjenåpne innløp, punkt 3 på kartet (figur 1) 

 

 

 Figur 5. Viser den store dammen mellom innløp og utløp (punkt 

3 og 4).                                                                                         

 

 

 

 

 

 

 

 

Figur 6 og 7. Viser utløpet ved punkt 4.                



 

3. Stopp; Gjenåpne sideelv ved Ovlláraiidi ned til Moski (ingen tiltaksnummer 

i prosjektplan til MJFF da dette tiltaket ble vurdert på befaringen som et nytt tiltak. Tiltaket er 

her tegnet som nr 27 på kartet) 

 

Under befaringen på vei ned fra Kjerringdalsbrua ble 

det på kartet diskutert for mulighetene for å åpne et 

gammelt elveløp ved brua (Figur 8). Elveløpet er ikke 

helt gjengrodd, og ved gjenåpning vil det kun erodere 

mot fjellet (figur 9). De fjernede massene fra 

gjenåpningen vil være vasket og kan brukes til andre 

biotoptiltak. Den gjenåpnede bekken vil kunne få tilsig 

fra fjellet, men krever også hevelse av vannspeilet fra 

hovedelva for å få gjennomstrømming. Tiltaket trenger 

tillatelse fra grunneier.  

Under befaringen blir det også diskutert om tersklene 

som er lagt over brua for å danne stryk, er lagt alt for 

tett og homogent sideveis slik at strømmen ikke får 

tydelige føringer for fisken (figur 10). Det blir heller 

ingen tydelige kulper mellom tersklene annet enn det 

som er rett nedfor brua.  

                                                                Figur 8. Kart over punktene 4-7. Inkluderer også nytt punkt 27. 

 

Figur 9. Sideløp som ønskes åpnet.                                         Figur 10. Bro med terskler på oversiden.  



4. Stopp; Åpning av innløp ved punkt 5. for gjennomstrømming til utløp 

ved punkt 6, Cuoppogieddi.  

Det hadde vært kjempebra å få åpnet innløpet. Her må det avklares med grunneier pga. frykt 

for utvasking ved driftsbygning (Se figur X).  

I prosjektplan regnes dette tiltaket som «mindre viktig» da det er viktigere tiltak som er lettere 

å gjennomføre som bør prioriteres i første omgang.  

5. Stopp; Nedenfor Váddjá bru  (Området rundt punkt 8) 

Her ønskes det å åpne opp for vanntilførsel 

til Nibefjelbma og Njirranfjelbma som har 

felles utløp ved punkt 9.  

Et eventuelt innløp til dette vannsystemet 

vil komme til å krysse kommunal og privat 

vei. Ved krysningspunkt Njirranfjelbma  og 

kommunalvei, er det allerede skiftet ut 

stikkrenner med stor dimensjon for å 

optimalisere vannføring i gytebekken 

Njirranfjelbma.  

Dette er et ambisiøst tiltak og er ikke høyest 

prioritert, men samtidig må også tiltakene 

vurderes opp mot forhåpentligvis ny 

kunnskap og sikkerhet for flom.  

 

 

                                                                 Figur 11. Kart over punktene 8-14. Kartet er fra MJFF sitt forprosjekt. 

                                                                                             

 


